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  صحبت های زیادی در خصوص فواید و ثمرات پیوستن 
ایران به شانگهای و بریکس مطرح می شود، اما باید ابتدا 
ببینیم که این دو مجموعه چه کارکرد و تاثیری دارند.  
آنچه مسلم است شانگهای یک پیمان امنیتی است که به 
خاطر حفظ امنیت در خاورمیانه توسط روسیه و چین که 
حوزه مشترک شان بود و هر دو همسایه این منطقه بودند 
و جلوگیری از نفوذ تروریسم تشکیل شد  و اساسا از ابتدا 
هدف های اقتصادی را دنبال نمی کرد و شاید اکنون هم 
هدف های اقتصادی را دنبال نکند. چرا که حجم مناسبات 
روسیه و چین که بعدا هند و پاکستان نیز اضافه شدند 
با کشورهای خارج از شانگهای به مراتب بسیار بیشتر 
است.  کما اینکه همه کشورهای داخل شانگهای دارای 
سیاست های متفاوتی نسبت به هم در مسائل مختلف 
هستند و ایران نیز بر مبنای اهداف خود در شانگهای 
حضور یافته است.  لذا آنجا پیمانی است که علت وجودی 
شکل گیری اش امنیتی است و بعد همکاری های دیگری 
هم درونش صورت گرفته یا می گیرد.  از طرفی حضور ایران 
در این مجموعه بسیار مهم است چون منطقه همسایه 
ایران است و ایران نباید از تحولاتی که در آنجا می گذرد 
و تصمیماتی که ممکن است روسیه و چین و کشورهای 
منطقه بابت آن بگیرند بی اطلاع باشد. از ابتدای تشکیل 
یعنی چیزی حدود 2 دهه قبل ایران خواستار حضور در این 
سازمان بود تا سال گذشته که ایران توانست به آن بپیوندد. 
البته نقش اقتصادی چندانی در درون این سازمان نیست 
و گرچه چین یک اقتصاد بزرگ است اما شانگهای را جزو 
حوزه هدف خود محاسبه نمی کند چرا که کشورها از نظر 
اقتصادی ناتوان هستند . هر چند که شاید  موضوع روسیه 
جدا باشد؛ اما بقیه کشورها به جهت مناسبات اقتصادی با 
سایر کشورها  نمی توانند چندان اتحاد اقتصادی قدرتمندی 
در شانگهای داشته باشند. مثلا چین به نسبت مناسباتی 
که با آمریکا، اتحادیه اروپا، ژاپن، کره جنوبی و آ.سه.آن دارد 
جایگاهی مثل شانگهای برای آنها ناچیز است. بنابر این 
در این مجموعه هدف های اقتصادی را دنبال نمی کنند. 
همانطور هم که گفته شد رقابت های منطقه ای و امنیت 
چیزهایی است که برای چین، هند، پاکستان، ایران و روسیه  
مهم باشد. شاید هم جلوگیری از اینکه رقبای دیگرشان 
وارد این منطقه نشوند. اما در خصوص بریکس باید گفت که 
بریکس یک سازمان یا پیمان محسوب نمی شود بلکه یک 
مجموعه ای از دولت هایی است که در حال رشد هستند. از 
این جهت است که نه دبیرخانه و  نه اساسنامه تعریف شده ای 
دارد. اینها به دلیل اینکه در مورد تحولات اقتصادی جهان با 
هم مشورت هایی را داشته باشند در ارتباط با چانه زنی هایی 
مجامع دیگر موثر هستند تا قدرت های بزرگ صنعتی مثل 
آمریکا و اروپا  قدرت چانه زنی خود را بالاتر ببرند. لذا در 
بریکس هم سازمانی برای کارهای اقتصادی ریشه ای و 
بنیادی نه پیش بینی شده  و نه به نظر می رسد که این 
هدف ها را دنبال کند. به اضافه اینکه باز همه این کشورها 
بیشترین روابط اقتصادی و تجاری را با اروپا و خصوصا با 
آمریکا دارند. برزیل، هند و چین بیشترین روابط تجاری و 
اقتصادی خود را با آمریکا دارند. لذا اینکه انتظار داشته باشیم 
در این سازمان مشکلات اقتصادی ایران با غرب حل شود  
چندان صحیح و توجیه پذیر به نظر نمی رسد. اگر اینگونه 
بود پیشتر چین یا روسیه به چنین اهدافی می رسیدند. 
چه اینکه این سازو کار بریکس به خود آنها نیز هیچ کمکی 
نتوانسته بکند و حتی رئیس جمهور روسیه به جهت اینکه 
تحت تعقیب دیوان دادگستری بین المللی است نتوانست در 
این کنفرانس حضور فیزیکی داشته باشد. با این حال هر جا 
که ایران حضور داشته باشد و عضو شود خوب است و اینکه 
سیاست ایران به سمت عرفی شدن نیل می کند و روابط 
خود را با جهان عادی سازی می کند خوب و مطلوب است. 
اما همانطور که گفته شد هیچ کدام از این سازمان ها آثار 
اقتصادی در صحنه بین المللی در ارتباط با خودشان ندارند. 

  شانگهای؛ بریکس و تاثیر آن بر اقتصاد
یادداشت

  پیام رهبر انقلاب 
به امام جمعه بیرجند

حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی 
آقای  حجت الاسلام  جناب  به  خطاب 
عبادی، نماینده ولی فقیه در استان خراسان 
جنوبی، درگذشت همسر وی را تسلیت 
گفت. متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به 
این شرح است: »بسم الله الرحمن الرحیم 
، جناب حجت الاسلام آقای عبادی دامت 
توفیقاته درگذشت همسر مکرّمه را به 
جناب عالی و فرزندان گرامی آن مخدّره 
و دیگر بازماندگان تسلیت عرض می کنم. 
رحمت و مغفرت الهی را برای آن بانوی 
محترمه و صبر و تسلّا برای بازماندگان از 

خداوند متعال مسألت می کنم.
سیّدعلی خامنه ای 1402/6/10« 

 پاسخ رهبر انقلاب 
به نامه جمعی از 
دانش آموزان 

جمعی از دانش آموزان و فارغ التحصیلان 
یکی از مدارس تهران در روزهای گذشته 
و پیش از عزیمت به کربلا و زیارت اربعین 
حسینی علیه السلام، در نامه ای از حضرت 
آیت الله خامنه ای درخواست کردند تا 
توصیه هایی برای پربارتر شدن حضور 
باشند.  داشته  اربعین  راه پیمایی  در 
متن پاسخ رهبر انقلاب اسلامی به نامه 
است:  زیر  شرح  به  دانش آموزان  این 
بسمه تعالی،زیارتتان قبول باشد عزیزان. 
در این راه پیمایی مقدس، فرصت توجه 
و توسّل را از دست ندهید، و نیز فرصت 
تأمل و تفکر در مجاهدت سیدالشهداء 
علیه السلام و هدف آن و برکاتی را که 
خداوند به این فداکاری بزرگ عطا کرده 
است. آن هدف، باید هدف هر انسان مؤمن 
باشد. از خداوند توفیق و هدایت بخواهید و 

در راه آن هدف ثابت قدم بمانید. 
سیّدعلی خامنه ای

  ورود جنگنده آموزشی 
یاک 130 به ایران

تصاویری از حضور جنگنده آموزشی 
یاک Yak-130( 130( در ایران منتشر 
شده که نشان می دهد این هواپیما تحویل 
نیروی هوایی ارتش شده است. یاک 130 
یک هواپیمای پیشرفته آموزشی-رزمی 
است که توسط شرکت یاکولوف روسیه 
طراحی و تولید شده و قادر است نیاز 
آموزشی خلبانان نیروی هوایی ارتش به 
آشنایی و فراگیری پرواز با جنگنده های 
نسل 4 را برآورده کند. این هواپیما بنا 
به سفارش ارتش روسیه برای جایگزینی 
با جت  آموزشی ال 39 طراحی شده و 
قابلیت های پرواز با هواپیماهای نسل 4 
مانند سوخو 35 و نسل 5 مانند سوخو 57 
را فراهم می کند. این هواپیما از سال 2011 
رسما وارد خدمت شده و علاوه بر ارتش 
روسیه کشورهایی نظیر الجزایر،  ویتنام،  
بنگلادش،  بلاروس،  میانمار و سوریه این 
هواپیما را سفارش داده و یا بکارگیری 

کرده اند.

کلنگ زنی ممنوع
محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور 
طی نامه ای دستور داد که کلنگ زنی 
پروژه ها بدون مجوز از سازمان حفاظت 
محیط زیست فاقد اعتبار است. همچنین 
تکلیف  تعیین  منظور  به  نامه  این  در 
طرح های تملک دارایی های سرمایه ای 
و طرح های صنعت نفت مشمول ارزیابی 
اثرات محیط زیستی و فاقد مجوز از سازمان 
حفاظت محیط زیست و دارای پیشرفت 
فیزیکی منتهی به سال 1401، کارگروهی 
متشکل از سازمان حفاظت محیط زیست 
)مسئول(، وزارت کشور، معاونت اجرایی 
رئیس جمهور، سازمان برنامه و بودجه 
کشور، معاونت حقوقی رئیس جمهور 
و دستگاه مجری تشکیل می شود و این 
کارگروه موظف است حداکثر ظرف شش 
ماه از تاریخ ابلاغ این تصویب نامه طرح های 

مربوط را تعیین تکلیف کند.

 خبر خوب مخبر 
برای زائران اربعین حسینی

معاون اول رئیس جمهور اعلام کرد که 
موکب های ایرانی باید به ارائه خدمات خود 
تا زمان بازگشت زوار ایرانی به کشور ادامه 
دهند و تا چند روز پس از اربعین نیز فعالیت 
داشته باشند تا مردم با مشکل مواجه 
نشوند. محمد مخبر با اشاره به آسیب 
شناسی مشکلات اربعین در سال گذشته 
و برنامه ریزی که برای رفع این کاستی ها 
انجام شده، گفت: سال گذشته مردم با 
صف های چند کیلومتری، معطلی و برخی 
کمبودها در پایانه های مرزی مواجه بودند 
که دولت امسال با پیگیری شخص رئیس 
جمهور بر این مسائل تمرکز جدی کرد و 
اقدامات اساسی و کارهای فوق العاده ای 
انجام و ظرف چهار ماه اقدامات اساسی 
برای تکمیل زیرساخت ها در پایانه های 

مرزی صورت گرفت.

 قاسم محبعلی
تحلیلگر مسائل بین الملل 

خبــــر
 رئیس کل دادگستری استان تهران تاکید کرد:  

 ضرورت تدوین پیوست رسانه ای 
برای پرونده های خاص

آرمان ملی: رئیس کل دادگستری استان تهران با اشاره 
به این که »یکی از اهرم های مهم دشمن به منظور مایوس 
کردن مردم به عنوان مهمترین پروژه تعریف شده در »جنگ 
ترکیبی«، اقدامات رسانه ای جهت دار و دروغین است« اظهار 
داشت: با توجه به این که مهم ترین سرمایه نظام مقدس 
جمهور اسلامی ایران از بدو انقلاب تاکنون مردم بوده است، 
دشمن به دنبال این است که با اقدامات رسانه ای جهت دار، 
دروغ پراکنی و شایعه سازی امید را در دل مردم از بین ببرد. 
در این میان، دستگاه قضا به جهت کارکردها و ماهیت وظایف 
و مسئولیت هایی که بر عهده دارد همواره در صدر هجمه های 
رسانه ای و دروغ پراکنی ها قرار داشته و دارد و به همین جهت 
تبیین خدمات ارائه شده در دستگاه قضا و تعریف پیوست 
رسانه ای ویژه برای اقدامات قضایی به منظور تنویر افکار عمومی 
از اهمیت ویژه ای برخوردار است. علی القاصی گفت: زمانی که 
یک رای قضایی در خصوص یک پرونده مهم به انشاء درمی آید 
و یا یک تصمیم قضایی مهم اتخاذ می شود، اگر برای آن رای و 
یا تصمیم قضایی پیوست رسانه ای مناسبی تعریف نشود، چه 
بسا دشمن از آن اقدام قضایی به عنوان یک فرصت برای دروغ 
سازی و شایعه پراکنی استفاده کند؛ لذا اهمیت اطلاع رسانی در 
دستگاه قضا در چارچوب قوانین و مقررات کاملا محرز و مشخص 
است. رئیس کل دادگستری استان تهران با تاکید بر »ضرورت 
وجود انسجام و هماهنگی میان بخش های مختلف در حوزه 
اطلاع رسانی« اقدامات و خدمات در مجموعه قضایی استان 
تهران بیان کرد: اطلاع رسانی و اقدامات رسانه ای در مجموعه 
قضایی استان تهران باید ذیل سیاست های کلان قوه قضائیه 
صورت گیرد و نمی توان در این امر مهم و ویژه به طور جزیره ای 

و بر اساس سلایق شخصی عمل کرد.

قوه  رئیس  ملی:  آرمان    
یک  طی  گذشته  روز  قضائیه 
با  ویدئوکنفرانسی  ارتباط 
گلستان  استان  دادگستری 
اظهار داشت: استان گلستان در 
چند شاخصه و مؤلفه می تواند 
برای سایر استان ها بعنوان الگو 
مدنظر قرار گیرد؛ از جمله این 
مؤلفه ها می توان به همزیستی 
اقوام  و  طوایف  مسالمت آمیز 
مختلف در این استان با محوریت 
روحیه  و  فقیه  ولی  نماینده، 
همدلی و تعاون و همکاری مردم 
و مسئولان استان اشاره کرد؛ بر 
مبنای همین روحیه و کار جهادی 
از مشکلات  بسیاری  که  است 
استان یا حل شده و یا در شرف 
حل شدن است. حجت الاسلام 
محسنی اژه ای گفت: اعتقاد ما 
آن است که از مرکز و ستاد باید 
مسئولان استانی را در جهت حل 
استان مورد حمایت  مشکلات 
قرار داد و در چارچوب موازین 
قانونی، تفویض اختیارات لازم را 
به آن ها داشت و به آن ها اعتماد 
کرد؛ چرا که مسئولان استانی 
اشراف بهتر و مطلوب تری نسبت 
به مسائل استان دارند. وی در 
ادامه با تشریح فرآیند حل مسائل 
حقوقی طرح گردشگری جزیره 
آشوراده افزود: در جریان سفر 
آذرماه 1400 به استان گلستان 
در جریان جزئیات مسئله آشوراده 
قرار گرفتم و ملاحظه کردم که 
این جزیره با ظرفیت بالا و مطلوبی 
که در عرصه گردشگری دارد، 
کم بهره یا بی بهره مانده است؛ لذا 
در همان مقطع زمانی دستورات 
قضائی  مقامات  به  را  مقتضی 
استان برای مساعدت به دولت در 
این زمینه صادر کردم؛ در اواخر 

سال 1400 نیز ریاست جمهور 
به استان گلستان سفر کردند و 
در جریان آن سفر پیگیری طرح 
گردشگری جزیره آشوراده مصوب 
شد؛ متعاقب آن، اعلام شد که 
زمینه  این  در  حقوقی  مسائل 
مطرح است که من برای رفع این 
مسائل در سریع ترین زمان ممکن، 
تاکیدات لازم را ارائه کردم. رئیس 
قوه قضائیه تصریح کرد: مسئله 
حقوقی فوق الذکر ناظر بر مالکیت 
زمین های روستای متروکه ای 
بود که از قضا محل اجرای طرح 
گردشگری جزیره آشوراده نیز 
است؛ طرفین این دعوی بنیاد 
بودند.  مسکن و منابع طبیعی 
رئیس دستگاه قضا بیان کرد: با 
همان روحیه همدلی و همکاری 
که در میان مسئولان و مردم 
استان گلستان وجود دارد، در 
جهت حل وفصل مساله پیش آمده 
در خصوص آشوراده، اقدامات 

مقتضی ترتیب داده شد و در 
جریان سفر مردادماه سال جاری 
به این استان نیز خطاب به رئیس 
کل دادگستری تاکید کردم که 
در صورت لزوم اختیارات قانونی 
برای پیشبرد کار و حل مساله، 
تفویض  شما  به  من  جانب  از 
خواهد شد؛ اکنون نیز تاکید دارم 
که مجموعه دادگستری استان 
گلستان پس از حل مسئله حقوقی 
طرح گردشگری جزیره آشوراده، 
در سایر جنبه ها نیز وفق موازین 
قانونی، مساعدت های لازم را به 
بخش اجرایی داشته باشد تا کار 
این جزیره هر چه زودتر سامان 
یابد و انتفاع آن به مردم استان 
عدلیه  رئیس  برسد.  گلستان 
اظهار کرد: در این مجال باید 
و مسئولان  از همه دستگاه ها 
ذیربط در استان گلستان از جمله 
استاندار،  فقیه،  ولی  نماینده، 
به ویژه رئیس  مجموعه قضائی 

کل دادگستری و داستان مرکز 
استان و همچنین بنیاد مسکن و 
منابع طبیعی که در راستای حل 
مشکل حقوقی طرح گردشگری 
جزیره آشوراده، همکاری های 
لازم را داشتند، قدردانی کنم. 
حجت الاسلام محسنی اژه ای در 
ادامه این برنامه خطاب به رئیس 
کل دادگستری استان گلستان 
و به طور کلی تمامی مقامات و 
مسئولان قضائی در استان های 
که  کرد  تاکید  کشور،  سراسر 
ناظر  سال  شعار  تحقق  مسئله 
بر مهار تورم و رشد تولید و در 
ذیل آن، موضوع تأمین امنیت 
از  حمایت  و  سرمایه گذاری 
بخش خصوصی و فعالان سالم 
اقتصادی را با جدیت و حساسیت 
بیشتری دنبال کنند و در این 
راستا مساعدت های لازم را به 
بخش های اجرایی داشته باشند. 
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: 
مسئولان قضائی در سراسر کشور 
در کنار اهتمام نسبت به وظایف 
و مسئولیت های قانونی خود و 
توجه ویژه به مقوله رشد تولید، 
موضوع کمک به محرومان را در در 
زمره اولویت های کاری خود قرار 
دهند؛ مردم کمتر برخورداری 
نایی و استطاعت وکیل  توا که 
گرفتن و یا پرداخت هزینه های 
کارشناسی در دعاوی حقوقی و 
پرونده های قضائی را ندارند، باید 
از سوی مسئولان قضائی مورد 
مساعدت قرار گیرند؛ علاوه بر 
این ها مسئولان قضائی با نهایت 
توان و تلاش و در چارچوب موازین 
قانونی در راستای رفع مشکلات 
معیشتی مردم نیز به بخش های 
اجرایی مربوطه کمک و مساعدت 

کنند. 

رئیس قوه قضائیه:

 مسأله تحقق شعار سال با جدیت بیشتری دنبال شود
 رهگیری و رصد
 f35   راداریم

  رئیس سازمان تحقیقات و جهاد 
خودکفایی نیروی پدافند هوایی 
کشف،  قابلیت  ما  گفت:  ارتش 
رهگیری و رصد F35 را داریم و برای 
آن برنامه برخورد و انهدام پیش بینی 
شده است. امیر صمد آقا محمدی 
گفت: این ها همه جنگ روانی است 
که دشمن به راه می اندازد. تا زمانی 
که دشمن به مرزهای بین المللی ما 
وارد نشود و به قوانین ما و قوانین 
بین المللی احترام بگذارد برخوردی 
با آن ها صورت نمی گیرد. در بحث 
جزو  دنیا  در  ریزپرنده ها  کشف 
برترین ها هستیم. سامانه راداری 
امیر  99 توسط  کاشف که سال 
فرماندهی محترم نیروی پدافند 
هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران 
رونمایی شد، امروز به تعداد انبوه به 
خط تولید رسیده است. می توان 
با  راداری  سامانه  این  که  گفت 
قابلیت هایی که دارد در سطح دنیا 
جزو رادارهای بی نظیر از لحاظ کشف 

ریزپرنده ها است.

»آرمان ملی« تضاد بین راست سنتی و میانه با پایداری ها را بررسی می کند؛ 

راستسنتیعلیهپایداریبهمیدانمیآید
حقیقت پور:پایداری و جلیلی فقط یک تفاوت دارند رئیس پایداری مولتی میلیاردر است اما جلیلی به ظاهر زاهد

پاسخ حسام الدین آشنا 

شورای عالی انقلاب 
فرهنگی باید تعطیل شود

 حسام الدین آشنا به حملات 
دولت  پارلمانی  معاون  تند 
داد.  نشان  واکنش  سیزدهم 
معاون  حسینی،  سیدمحمد 
در  رئیسی  دولت  پارلمانی 
علیه  عجیب  و  تند  اظهاراتی 
دولت سابق تلاش کرد تذکرات 
رهبری به این دولت را با انداختن 
توپ در زمین دولت قبل، توجیه 
کند. حسام الدین آشنا، مشاور 
رئیس جمهور در دولت پیشین 
به توهین های معاون رئیسی به 
ظریف واکنش نشان داد و در 
توییتر نوشت:  1. کدام برجام 
در سطح منطقه ای درحال اجرا 
2. وزرای امور خارجه  است؟ 
با  رسمی  دیپلماسی  کارگزار 
راهبری شعار هستند یا مسئول 
اقتدار کشور؟ 3. میزان مشارکت 
در انتخابات شش سال آینده را هم 

با همین ملاک می سنجید؟ 

 به گفته فعال فرهنگی و استاد 
ارتباطات ، مدیران فرهنگی باید 
تجربیات را بنویسند و به تعاطی 
و نقد بگذارند. انتظامی گفت: 
مرجعیت فرهنگی باید در وزارت 
فرهنگ متمرکز باشد، صداوسیما، 
اوج،  سازمان  هنری،  حوزه 
شهرداری ها، میراث حضورشان 
به  آسیبی  فرهنگی  تولید  در 
سیاستگذاری نمی زند، اما این 
نهادها نباید سیاستگذار باشند. 
وی گفت: معتقدم شورای عالی 
انقلاب فرهنگی باید تعطیل شود، 
اگر نحوه ایجاد آن را بررسی کنیم، 
ماموریت آن برای زمان انقلاب 
بوده است و باید تمام می شده، 
اما ماموریت های جدید برایش 
تعریف شد و حتی به موازات 
باعث  و  کرد  فعالیت  مجلس 
تضعیف مجلس شد. ادامه فعالیت 
این شورا باعث شده، هر دستگاه 
خودش را هم عرض وزارت ارشاد 
بداند که باعث تضعیف وزارت 
فرهنگ می شود، به این بهانه 
که عضو شورای انقلاب فرهنگی 

هستند.

   آرمان ملی - احسان اسقایی: »عاقبت 
سرکنگبین صفرا فزود.« قرار بود اصلاح  طلبان 
و میانه رو ها را حذف کنند، حذف هم کردند 
اما  اختلاف به اردوگاه خودشان افتاد. دامنه 
حذف ها را تا آنجا پیش بردند که حتی 
علی لاریجانی و نزدیکان به او را که صراحتا 
از اصولگرا بودن خود سخن می گفتند و 
د ه ها  بار در مجلس دهم خط و مشی خود 
را با جریان اصلاح طلب و فراکسیون امید 
متفاوت نشان دادند را هم کنار گذاشته و 
حذف کردند. در نبود جریان اصلاح طلب و 
اعتدالیون نام انقلابی را برای خود برگزیدند. 
آنقدر بر یکدست سازی ساختار قدرت تاکید 
کردند که توانستند با حذف رقبای اصلی در 
انتخابات 1400 دولت را هم به تسخیر خود 
درآورند. همه چیز برای آنها بر وفق مراد 
بود تا اینکه سهم امام صادقی و پایداری ها 
در ساختار اجرایی کشور به حدی رسید که 
برخی جاماندگان مهر سکوت از لب برداشته 
و کوشیدند از کانال مجلس با دولت تسویه 
حساب کنند که نیت آنها ختم به خیر نشد 
و با اصلاحات صورت گرفته در دولت، سهم 
پایداری ها در مدیریت میانه و عالی اجرایی 
بیش از گذشته افزایش یافت. اکنون اما در 
قدرت ماندگان در مجلس و دولت در نظر 
دارند در درون خود نیز دست به خالص سازی 
زده و اندک میانه رو ها و منتقدین را هم کنار 

بگذارند. 
 بازی پایداری ها بر هم می خورد!

قرار نیست  لبته گویا  ا از سوی دیگر   
پایداری ها یک زمین بازی هموار را برای 
پیاده سازی مواضع در پیش رو داشته باشند. 
آنها در مرحله اول اصلاح طلبان و در مرحله 
بعدی اعتدالیون را سد راه مسیر خود یافتند 
و بر اساس آنچه تا این لحظه از یارکشی 
مقدماتی در صحنه انتخابات قابل روئیت 
است؛ اصلاح طلبان با توسل به تزهایی چون 
جامعه قدرتمند و دولت قوی لباس حضور 
در میدان رزم در مجلس را از تن درآورده و 
رسما زمین بازی سیاست را به حریف واگذار 
لیون نیز که همواره پایگاه  ند. اعتدا کرده ا
رای خود را در گرو حضور اصلاح طلبان در 
انتخابات می بینند فعلا چندان تمایلی به 
حضور در انتخابات مجلس ندارند اما تعدادی 
از نزدیکان به روحانی در مرحله پیش ثبت 
نام در انتخابات تمایل خود برای حضور در 
انتخابات را اعلام کرده اند البته سوی دیگر 
ماجرا اینگونه نیست و راست سنتی و میانه 
که اشتراکات فکری خوبی با جریان اعتدالی 

دارند برای پایداری ها مزاحمت ایجاد کرده و 
در انتخابات شرکت خواهند کرد. این احتمال 
هم وجود دارد که راست میانه، راست سنتی 
و اعتدالیون در صورت وجود کرسی های قابل 
رقابت در انتخابات آینده محکم ایستاده تا 
سهم قابل توجهی در زمین بازی سیاست در 
آینده کشور داشته باشند. شاید از این منظر 
است که خبر آمده علی لاریجانی فردی که 
به نوعی رهبری جریان راست میانه و سنتی 
و بخشی از اعتدالیون را در دست دارد به چند 
نفر از نزدیکان خود اعلام کرده که در مرحله 

پیش ثبت نام اقدام به نام نویسی کنند. 
 حذف در برابر حذف

 واقعیت آن است که بسیاری از وضع موجود 
در ساختار قدرت قوه مجریه ناراضی هستند. 
فقط لاریجانی نیست که از دل راست سنتی 
فریاد خالص سازی سر می دهد.  مصطفی 
پورمحمدی نیز چندی است اظهاراتی در 
ارتباط با شرایط انتخابات و وضعیت حکمرانی 
داشته که نشان از رویکرد نسبتا معترضانه 
او به شرایط در مجلس و دولت دارد. گشت 
و گذاری در بین اسامی محذوفین و.... نشان 
می دهد شرایط می تواند در صورت مدیریت 
از سوی رقبای دولت و پایداری ها به سمتی 
هدایت گردد که صحنه رقابت های مجلس 
آینده به یک صحنه نبرد واقعی بین پایداری ها 
و اصولگرایان میانه رو و سنتی تبدل گردد. 
عملکرد بد پایداری ها در کنار کارنامه ناموفق 
دولت در عرصه اقتصادی و بازگشت به برجام 
می توان شرایط ناگواری را برای  آنها فراهم 
آوردو پایداری ها در بسیاری از شهرهای 
کوچک کرسی های خود را یک به یک از دست 
دهند. از این رو می توان پیش بینی کرد در 
صورت ورود تیم لاریجانی و حتی روحانی به 
رقابت های سیاسی مجلس شرایط ناگواری 
برای پایداری ها به وجود  آید. شرایطی که باید 

از آن به حذف دموکراتیک پایداری ها سخن 
به میان آورد. به عبارت دیگر پایداری ها که با 
نیت حذف به میدان آمده اند خود در روندی 
قانونی در صورت وجود رقیب در انتخابات و 
افزایش نسبی حضور مردم عملا خود را در 

معرض حذف خواهند یافت. 
 جنگی واقعی آغاز شده است

و  لاریجانی  تلاش های  عمق  نظر  به   
اعتدالیون برای تصاحب کرسی های بیشتر 
در مجلس آینده بیش از حد تصور است. در 
خبرها آمده بنابر گزارش ها و البته اطلاعات 
تکمیلی 5 مشاور و چهره نزدیک به علی 
لاریجانی  )علی مطهری، محمد رضا باهنر و 
منصور حقیقت پور، بهروز نعمتی و جعفرزاده 
ایمن آبادی( به توصیه او در پیش ثبت نام 
انتخابات مجلس شرکت کرده اند. هرچند 
هنوز باید درانتظار نتیجه بررسی صلاحیتشان 
باشند اما حضورشان در مرحله اول انتخابات 
نشانگر عزم علی لاریجانی برای شکستن 
فضای انحصارطلبانه خالص سازان در مجلس 
آینده دارد. چهره هایی که به خودی خود 
در شهرستان های کوچک فقط به خاطر 
نامشان و برخی موضع گیری های گذشته رای 
خواهند آورد. در نظر بگیریم بهروز نعمتی از 
اسدآباد همدان نامزد شود و رقیب او نیز یک 
پایداری باشد. نعمتی به علت واقعیت های 
قومی در اسدآباد می تواند از صندوق رای 
خارج شود. از این منظر به نظر لاریجانی در 
صورت تایید صلاحیت بخشی از نزدیکان خود 
در انتخابات مجلس می تواند در کمترین حالت 
به سدی در برابر پایداری ها با فهرست های 
خود تبدیل شود. رها کردن این موقعیت برای 
رساندن صدای خود در برابر دولت فرصت 
خوب قانونی است که اگر چه اصلاح طلبان 
خود را از استفاده از آن محروم کرده اند اما 
این فرصت از سوی تیم لاریجانی و روحانی 
مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت. هرچند 
خروجی آن در مجلس تشکیل یک فراکسیون 
50 نفره باشد که مانند مجلس هشتم آنقدر 
قوی باشند که هدایت مجلس را در دست 
بگیرند. تلاش برای گرفتن کرسی های بیشتر 
در مجلس آیند از نظر تیم لاریجانی جدی 
است چرا که منصور حقیقت پور یکی از 5 
نفری که به توصیه لاریجانی در پیش ثبت نام 
حاضر شده اعلام کرده »به نظر من پایداری و 
جلیلی فقط یک تفاوت دارند رئیس پایداری 
مولتی میلیاردر است اما جلیلی به ظاهر زاهد 
است البته ما در مورد محصولی سوالاتی داریم 

که بعدا مطرح می کنیم.«


